



地球物理学报 » 2009, Vol. 52 » Issue (5) : 1138-1145 doi:DOI:10.3969/j.issn.0001-5733.2009.05.002

空间物理学★大气物理学★大地测量学

[最新目录](#) | [下期目录](#) | [过刊浏览](#) | [高级检索](#)

<< [◀◀ 前一篇](#) | [后一篇 ▶▶](#) >>

引用本文(Citation):

谢伦;涂蔚超;Xinlin Li;濮祖荫.2003年Hallowe' en磁暴后新质子带形成和损失机制的研究. 地球物理学报, 2009,52(5): 1138-1145,doi: DOI: 10.3969/j.issn.0001-5733.2009.05.002

XIE Lun; TU Wei-Chao; Xinlin Li; PU Zu-Yin. The study for the formation and loss mechanism of new proton radiation belt after Hallowe' en storm in 2003. Chinese J. Geophys. (in Chinese), 2009,52(5): 1138-1145,doi: DOI: 10.3969/j.issn.0001-5733.2009.05.002

2003年Hallowe' en磁暴后新质子带形成和损失机制的研究

谢伦¹;涂蔚超²;Xinlin Li²;濮祖荫^{1*}

1 北京大学空间物理与应用技术研究所, 北京 100871

2 Laboratory for Atmospheric and Space Physics, University of Colorado, Boulder, Colorado, USA. 80303-7814

The study for the formation and loss mechanism of new proton radiation belt after Hallowe' en storm in 2003

XIE Lun¹; TU Wei-Chao²; Xinlin Li²; PU Zu-Yin^{1*}

1 Institute of Space Physics and Applied Technology, Peking University, Beijing 100871, China

2 Laboratory for Atmospheric and Space Physics, University of Colorado, Boulder, Colorado, USA. 80303-7814

摘要

参考文献

相关文章

Download: [PDF](#) (3410KB) [HTML](#) 0KB Export: [BibTeX](#) or [EndNote \(RIS\)](#) [Supporting Info](#)

摘要 本文利用低高度极轨卫星NOAA/POES的观测数据, 对2003年Hallowe'en磁暴期间新质子带的形成和损失机制做了细致的研究和分析。结果表明新质子带的形成是诸多因素共同作用的结果, 包括强太阳质子事件(Solar Proton Events, SPEs)、大的地磁暴和行星际激波。所有这些因素构成了新质子带形成的前提条件, 尤其是行星际激波是形成新质子带不可缺少的因素。此外本文提出了磁暴主相对高能质子注入磁层稳定捕获区起到重要贡献。本文还运用绝热捕获判据分析了新质子带的损失机制, 证明了由于磁暴期间环电流积累造成磁场大的扰动, 破坏绝热不变量的守恒, 导致新质子带粒子的损失。

关键词 磁暴, 太阳质子事件, 行星际激波, 新质子带

Abstract: The formation and loss mechanism of the new proton belt in Hallowe'en storm of 2003 has been studied by using the polar orbit satellite NOAA/POES data. The results show that the formation of new proton belts is the result of the cooperation of various effects, including strong SPEs (Solar Proton Events), big magnetic storms, and interplanetary shock wave. All these are the preconditions for the formation of the new proton belt, especially the last one (the interplanetary shock) is indispensable. This paper newly addresses the effective role of storm main phase which helps to drive protons inward to the stably trapped region. We also present the loss mechanism of newly trapped protons using the adiabatic trapping criterion. We demonstrate that the magnetic field perturbation of sufficient magnitude due to ring current build up could cause the destruction of adiabatic invariant conservation, which lead to the losses of the new belt particles.

Keywords Magnetic storm, SPEs, Interplanetary shock, New proton belt

Received 2008-12-30;

Corresponding Authors: 谢伦

链接本文:

<http://118.145.16.227/geophy/CN/DOI:10.3969/j.issn.0001-5733.2009.05.002> 或 <http://118.145.16.227/geophy/CN/Y2009/V52/I5/1138>

[查看全文](#) [下载PDF阅读器](#)

Service

[把本文推荐给朋友](#)

[加入我的书架](#)

[加入引用管理器](#)

[Email Alert](#)

[RSS](#)

作者相关文章

[谢伦](#)

[涂蔚超](#)

[Xinlin Li](#)

[濮祖荫](#)